
 

 

 

 

11.1.6 Neobvyklé koncovky 

(i) γινωσκω a καταβαινω 

γινωσκω (poznávám) a βαινω (jdu) mají v aoristu II. neobvyklé koncovky. V řečtině 

novozákonní doby βαινω existuje pouze ve složeninách jako např. καταβαινω a ἀναβαινω. 

Proto jako vzor použijeme καταβαινω. 

 

indikativ  ἐγνων, ἐγνως, ἐγνω, ἐγνωμεν, ἐγνωτε, ἐγνωσαν 

imperativ  γνω, γνωτε   infinitiv γνωναι 

participium  γνους, γνοντες 

 

indikativ  κατεβην, κατεβης, κατεβη, κατεβημεν, κατεβητε, κατεβησαν 

imperativ  καταβηθι, καταβητε  infinitiv καταβηναι 

participium   καταβας, καταβαντες 

 

Toto lze nejlépe chápat jako výsledek tvaru, jemuž dominovala silná dlouhá samohláska, jíž 

jsou zakončeny jejich kmeny (ω, nebo η).  

 

(ii) Aorist II. s koncovkami aoristu I. 

ἠλθον, εἰπον, εἰδον α ἠνεγκον se někdy vyskytují s koncovkami aoristu I. (viz lekce 6) a ne 

s koncovkami imperfektu/prézentu, jak byste očekávali u aoristu II. Ve významu není žádný 

rozdíl. 

např.  εἰπαν spíše než εἰπον 

ἠλθατε spíše než ἠλθετε 


